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	الوثيقة TDAG-25/19-A

	
	24 مارس 2025

	
	الأصل: بالإنكليزية

	رئيس فريق العمل التابع للفريق الاستشاري لتنمية الاتصالات
والمعني بمستقبل مسائل لجان الدراسات

	تقرير فريق العمل التابع للفريق الاستشاري لتنمية الاتصالات والمعني بمستقبل مسائل لجان الدراسات (TDAG-WG-futureSQ)



	ملخص:
تقدم هذه الوثيقة تقرير فريق العمل التابع للفريق الاستشاري لتنمية الاتصالات والمعني بمستقبل مسائل لجان الدراسات (TDAG-WG-futureSGQ).
وستقدم في الوقت المناسب نسخة منقحة تتضمن تحديثات من اجتماع الفريق TDAG-WG-futureSGQ المقرر عقده في 16 أبريل 2025.
الإجراء المطلوب:
يدعى الفريق الاستشاري لتنمية الاتصالات إلى الإحاطة علماً بهذه الوثيقة وتقديم التوجيهات التي يراها مناسبة.
المراجع:
-	القرار 2 (المرَاجع في كيغالي، 2022) المؤتمر العالمي للاتصالات




1	مقدمة
قُدم التقرير المرحلي الأول لفريق العمل التابع للفريق الاستشاري لتنمية الاتصالات والمعني بمستقبل مسائل لجان الدراسات (الوثيقة TDAG-24/25) في الاجتماع الحادي والثلاثين للفريق الاستشاري لتنمية الاتصالات الذي عُقد في جنيف في الفترة من 20 إلى 23 مايو 2024. وتعرض الوثيقة تقرير الاجتماع الأول لفريق العمل التابع للفريق الاستشاري لتنمية الاتصالات والمعني بمستقبل مسائل لجان الدراسات (TDAG-WG-futureSGQ) الذي يتضمن تشكيلاً مقترحاً لفريق العمل، ووثيقة معلومات أساسية، واختصاصات مقترحة لفريق العمل، وجدولاً زمنياً مقترحاً للاجتماعات المقبلة التي ستُعقد عبر الإنترنت بالكامل.
وبعد الموافقة على الاختصاصات في اجتماع الفريق الاستشاري لتنمية الاتصالات في مايو 2024، عقد فريق العمل TDAG-WG-futureSGQ اجتماعيه الثاني والثالث اللذين عقدا عبر الإنترنت بالكامل في 3 سبتمبر 2024 و3 ديسمبر 2024 على التوالي. وفي اجتماع ديسمبر، اتُّفق على عقد اجتماع إضافي قبل الاجتماع الأخير في 4 مارس 2025. وعُقد الاجتماع الرابع في 21 يناير 2025.
وقُدم تقرير مرحلي (الوثيقة TDAG-Extra/4) عن عمل الفريق TDAG-WG-futureSGQ في الاجتماع غير العادي للفريق الاستشاري لتنمية الاتصالات الذي عُقد في 25 يناير 2025، وكذلك في جميع الاجتماعات الإقليمية التحضيرية للمؤتمر WTDC-25.
وتعرض هذه الوثيقة نتائج عمل الفريق TDAG-WG-futureSGQ.
2	فريق الإدارة 
قدم نائبا الرئيس المعيّنان للفريق TDAG-WG-futureSGQ وهما السيدة ريجينا فلور أسومو-بيسو (كوت ديفوار) والسيد فاضل ديغام (مصر) وكذلك منسقا لجنتي الدراسات المعيّنان وهما السيد روبرتو هيراياما (البرازيل) للجنة الدراسات 1 (SG1) لقطاع تنمية الاتصالات والسيد فيكتور مارتينيز (باراغواي) للجنة الدراسات 2 (SG2) لقطاع تنمية الاتصالات، دعمهم المستمر للرئيس.
وحُددت جهات الاتصال الإقليمية على النحو المبين في الملحق 1.
3	الاختصاصات المعتمدة للفريق الاستشاري TDAG-WG-futureSGQ
1	العمل كمنصة واحدة لإجراء مناقشات مركَّزة بشأن مسائل الدراسة المقبلة بقطاع تنمية الاتصالات ومساعدة أعضاء الاتحاد في أعمالهم التحضيرية للمؤتمر العالمي المقبل لتنمية الاتصالات من خلال اقتراح إدخال تغييرات محددة على القرار 2 (المراجَع في كيغالي، 2022) بشأن نطاق مسائل الدراسة بقطاع تنمية الاتصالات وعددها وعناوينها واختصاصاتها، مع مراعاة تطور تكنولوجيا المعلومات والاتصالات، وأولويات أعضاء الاتحاد، وكذلك الأنشطة/النتائج الحالية والسابقة للجنتي الدراسات لقطاع تنمية الاتصالات.
2	العمل قدر الإمكان على مواءمة مسائل الدراسة المقترحة مع أولويات مكتب تنمية الاتصالات والمبادرات الإقليمية المقترحة وأهداف التنمية المستدامة لعام 2030 وخطوط عمل القمة العالمية لمجتمع المعلومات (جيم2 وجيم5 وجيم6) التي يتولى الاتحاد المسؤولية الرئيسية بشأنها.
3	استطلاع آراء أعضاء الاتحاد وتحصيلها من خلال الوسائل ذات الصلة بما في ذلك الاستقصاءات والمساهمات والاجتماعات.
4	التواصل مع لجنتي الدراسات لقطاع تنمية الاتصالات من خلال منسقي لجنتي الدراسات 1 و2 المعيّنين المعنيين بمستقبل مسائل الدراسة. ويمكن للمنسقين، ضمن عدة أدوار، أن يقدموا إلى أعضاء الاتحاد، بناء على طلبهم، المساعدة في إعداد مساهمات بشأن مستقبل المسائل.
5	المواظبة على تقديم معلومات محدَّثة إلى الفريق الاستشاري لتنمية الاتصالات.
4	نتائج الاجتماعات
	تقرير الاجتماعات
	النتائج

	الاجتماع الأول المنعقد في 4 مارس 2024
	-	الاتفاق على فريق الإدارة والاختصاصات 
-	الاتفاق على مواعيد الاجتماعات المقبلة 
-	استعراض ورقة المعلومات الأساسية لإعداد مسائل الدراسة المقبلة
يرد تقرير الاجتماع في الوثيقة TDAG-WG-futureSGQ/6
وأبلغت النتائج إلى اجتماع الفريق الاستشاري لتنمية الاتصالات لعام 2024.

	الاجتماع الثاني المنعقد في 3 سبتمبر 2024
	-	الاتفاق على محتوى نموذج الاستشارة عبر الإنترنت وكذلك على مواعيد إطلاق وإغلاق الاستشارة.
يرد تقرير الاجتماع في الوثيقة TDAG-WG-futureSGQ/10

	الاجتماع الثاني المنعقد في 3 سبتمبر 2024 
	· عرض نتائج المشاورة عبر الإنترنت 
· استعراض مساهمات الأعضاء (الاتحاد الإفريقي للاتصالات، لجنة الدراسات 1)
· الاتفاق على أن يعدّ الرئيس مشروع مراجعة لمقتطفات من الملحقين 1 و2 بالقرار 2 (المراجع في كيغالي، 2022) للمؤتمر العالمي لتنمية الاتصالات، بما في ذلك اختصاصات مسائل الدراسة. وستراعي المراجعة (المشروع الأول للوثيقة الموحدة) نتائج المشاورة عبر الإنترنت والمساهمات المستعرضة والمناقشات التي جرت في الاجتماع.
يرد تقرير الاجتماع في الوثيقة TDAG-WG-futureSGQ/16

	الاجتماع الرابع المنعقد في 21 يناير 2025 
	-	استعراض المشروع الأول للوثيقة الموحدة TDAG-WG-futureSGQ/23
-	استعراض مساهمات الأعضاء (رابطة آسيا والمحيط الهادئ، المملكة المتحدة وآخرون، الصين، لجنة الدراسات 1، لجنة الدراسات 2)
-	الاتفاق على تحديث المشروع الأول للوثيقة الموحدة في ضوء المساهمات المستعرضة، والمناقشات التي جرت في الاجتماعات والمشاورات اللاحقة على النحو المتفق عليه في الاجتماع.
يرد تقرير الاجتماع في الوثيقة TDAG-WG-futureSGQ/25

	الاجتماع الخامس المنعقد في 4 مارس 2025
	-	استعراض المشروع الأول للوثيقة الموحدة TDAG-WG-futureSGQ/29
-	استعراض مساهمات الأعضاء (الاتحاد الإفريقي للاتصالات، الصين، مصر، الفريق الاستشاري للصناعة المعني بقضايا التنمية وكبار مسؤولي التنظيم في القطاع الخاص، لجنة الدراسات 1)
-	الاتفاق على تحديث المشروع الثاني للوثيقة الموحدة في ضوء المساهمات المستعرضة، والمناقشات التي جرت في الاجتماعات والمشاورات اللاحقة على النحو المتفق عليه في الاجتماع.
يرد تقرير الاجتماع في الوثيقة TDAG-WG-futureSGQ/34

	الاجتماع السادس المنعقد في 16 أبريل 2025 
	-	ستُدرج معلومات عن هذا الاجتماع في الوقت المناسب


يقدم الملحق 2 ملخصاً للاجتماعات التي عقدت بعد الاجتماع TDAG-24.
5	الوثيقة الموحدة النهائية
بعد المشاورات المستفيضة التي أُجريت، يُقترح اعتماد وثيقة نهائية مُوحدة (يُدرج رقم الوثيقة بعد اجتماع 16 أبريل 2025) كوثيقة أساسية في المؤتمر WTDC-25 بدلاً من الملحق 1 و2 بالقرار 2 (المرَاجع في كيغالي، 2022) للمؤتمر العالمي لتنمية الاتصالات واختصاصات مسائل لجان الدراسات ذات الصلة.
‏وهذه الوثيقة الموحدة النهاية هي دليل لكي ينظر فيه جميع الأعضاء الذين سيقدمون مساهمات في المؤتمر WTDC-25 بشأن مقتطفات الملحق 1 والملحق 2 من القرار 2 (المرَاجع في كيغالي، 2022) للمؤتمر العالمي لتنمية الاتصالات، بما في ذلك اختصاصات مسائل لجان الدراسات.
والعناصر الرئيسية المقترحة هي:
-	استمرار لجنتي الدراسات مع تبسيط وتنقيح عنوان لجنة الدراسات 1.
-	إسناد 5 مسائل دراسة لكل لجنة دراسات للحد من التداخل بين المواضيع والمساهمات وتعزيز كفاءة استخدام الموارد. ومن شأن هذا الاقتراح، أن يتيح عقد مجموعة من اجتماعات أفرقة المقررين في غضون أسبوع واحد، فضلاً عن عقد اجتماعات متتالية لأفرقة المقررين التابعة للجنتي الدراسات 1 و2 على مدى أسبوعين بدلاً من أربعة أسابيع.
-	إدماج اختصاصات جميع مسائل الدراسة المقترحة لتشمل التعديلات التي تقاسمها منسقا لجنتي الدراسات 1 و2 بعد التشاور مع المقررين (المشاركين) الحاليين لكل مسألة من مسائل الدراسة.
-	ستضاف معلومات إضافية بعد اجتماع 16 أبريل 2025.


ANNEX 1 – Regional Focal Points
Mr Mohammad Khalil-Ur-Rahman (Bangladesh) for APT (Asia-Pacific)
Ms Caecilia Nyamutswa (Zimbabwe) for ATU (Africa)
Ms Madalina Clapon (Romania) and Mr Teddy Woodhouse (United Kingdom) for CEPT (Europe)
Mr Roberto Hirayama (Brazil) for CITEL (Americas)
Mr Belkassem Makhlouf (LAS) for LAS (Arab States)
Mr Arseny Plossky (Russian Federation) for RCC (CIS regions)


ANNEX 2 – Summary of meetings held after TDAG-24
1. [bookmark: _Hlk184983850]The second fully online meeting of the TDAG-WG-futureSGQ held on 3 September 2024
The information shared below is from the report of the second meeting of TDAG-WG-futureSGQ (document TDAG-WG-futureSGQ/10).
The focus of the meeting was to review and agree on the content of the online consultation form (questionnaire) developed to gather views from all interested members subscribed to the TDAG and TDAG-WG-futureSGQ’s mailing lists.
The consultation form was structured into the following sections:
1. Section 1 (“Current study Questions”) included general queries to respondents about their knowledge of the current structure of the ITU-D Study Groups, as well as which Study Questions in the current study period were important to them.
2. Section 2 (“Number of Questions”) enquired on the number of Study Questions to consider in the next study period with a deeper dive in Questions to merge or discontinue.
3. Section 3 (“New topics”) focused on identifying emerging topics to be addressed in the upcoming study period, with an emphasis on providing guidelines, best practices, and experience sharing for developing countries.
4. Section 4 (“Cross-cutting topics”) probed on cross-cutting topics to be addressed in a separate study Question or across multiple study Questions.
The meeting agreed that the consultation form would be updated as per discussions held at the meeting and shared on 17 September 2024, with deadline for responses set to 1 October 2024. The results would be made available (as a contribution to the next meeting) by end of October 2024 to guide inputs from the membership for the next meeting of TDAG-WG-futureSGQ, scheduled on 3 December 2024, and to assist regional groups in preparing for WTDC-25.
1. The third fully online meeting of the TDAG-WG-futureSGQ held on 3 December 2024
The information shared below is from the report of the third meeting of TDAG-WG-futureSGQ (document TDAG-WG-futureSGQ/16).
The results of the online consultation were presented as per the image below. These are for use by all in preparing contributions for submission to future TDAG-WG-futureSGQ meetings.
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A contribution from the African Telecommunication Union (ATU) and a contribution on the initial views of Rapporteurs and co-Rapporteurs of Study Group 1 were received and discussed.
The meeting agreed that:
· The Chair will prepare a draft revision of extracts of Resolution 2 annexes including the terms of reference of Study Questions, for discussion in the next meeting. This document will consider the online consultation results, the contributions received as well as the views shared at the meeting. It will aim to engage the widest possible set of contributions/views received formally and informally. This document will be a contribution to the next TDAG-WG-futureSGQ meeting.
· The BDT secretariat will be tasked to request focal points from RTOs for the TDAG-WG-futureSGQ who will submit and present inputs of RTOs to the next TDAG-WG-futureSGQ.
· An additional e-meeting will be held in January- February 2025 period after further consultation with BDT secretariat, BDT Director and TDAG Chair.
1. The fourth fully online meeting of the TDAG-WG-futureSGQ held on 21 January 2025
The information shared below is from the report of the fourth meeting of TDAG-WG-futureSGQ (document TDAG-WG-futureSGQ/25). This meeting was attended by over 80 participants.
Six contributions as listed below, were received, presented and extensively discussed:
· Views from the Asia-Pacific Community (APT).
· Two proposals for new Questions (Device Affordability/Availability and Application of Artificial Intelligence).
· The initial views of Rapporteurs and co-Rapporteurs of Study Group 2.
· The revised terms of reference of most of the Study Group 1 Questions.
· Document TDAG-WG-futureSGQ/23 which is the draft revision of extracts of Resolution 2 annexes including the terms of reference of Study Questions prepared by the Chair, as agreed in the previous meeting.
The meeting agreed that:
· Document TDAG-WG-futureSGQ/23 be updated to incorporate inputs from the contributions received and from discussions at the meeting. The final version of the document is planned to be shared as a deliverable of the TDAG-WG-futureSGQ.
· The two proposals for new Questions be reviewed collaboratively by the authors and participants who shared views on them at the meeting. The reviewed proposals would be presented at the next meeting and integrated into a revised version of document TDAG-WG-futureSGQ/23.
1. The fifth fully online meeting of the TDAG-WG-futureSGQ held on 4 March 2025
The information shared below is from the report of the fifth meeting of TDAG-WG-futureSGQ (document TDAG-WG-futureSGQ/34). This meeting was attended by over 80 participants.
Six contributions as listed below, were received, presented and extensively discussed:
· Reports from the Industry Advisory Group on Development Issues and Private Sector Chief Regulatory Officers (IAGDI-CRO) on two tech talks organized on the themes of the two ITU-D study groups. They discussed on topics which may serve as inputs for future study Questions.
· Updated views from the African Telecommunication Union (ATU) on new topics (device affordability/availability and application of artificial intelligence), on number of study groups and on the draft proposal of the deliverable of TDAG-WG-futureSGQ.
· Completed compilation of terms of reference for ITU-D Study Group 1 (SG1) Questions, provided by the SG1 Vice-Chair and Coordinator on future study Questions on behalf of the SG1 (co-)rapporteurs.
· Updated proposal from China for a new Question on application of artificial intelligence (AI), following comments and offline discussions since the previous meeting.
· Proposal from Egypt on bases and guidelines for proposing future Questions, and comments on the draft proposal of the deliverable of TDAG-WG-futureSGQ.
· Document TDAG-WG-futureSGQ/29 which is the second draft revision of extracts of Resolution 2 annexes including the terms of reference of Study Questions prepared by the Chair, following contributions, comments and offline discussions since the previous meeting.
The meeting agreed to:
· uphold the current two study groups. Discussion of a possible third study group was recognized, but was considered outside the scope of the two study groups and would need to be discussed as a separate topic.
· have five study Questions in each of the two study groups.
· merge the Q1/1 (broadband) and Q5/1 (rural and remote areas) of the current study period.
· agree on focus for Q4/1 (economic aspects).
· include the new topic on AI into an existing study Question.
Further discussions were needed to achieve consensus on the following points:
· where to fit the new topic on device availability & affordability.
· whether some specific Questions (including Q6/1 with Q4/2 or Q5/2, Q7/1 with Q5/2, Q1/2 with Q2/2, Q4/2 C&I with Q6/2 and Q7/2)[footnoteRef:1] should be merged or not, and in which study group they should be studied (including Q3/1 and Q3/2)1. [1:  The Question numbers refer to the Questions of the 2022-2025 study period: link ] 

· whether some standalone or merged Questions (including Q1/1 merged with Q5/1, Q2/1)1 should extend their scope to become more attractive.
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	للاتصال:
	الاسم/المنظمة/الكيان:
	السيد أحمد رضا شرفات، رئيس فريق العمل التابع للفريق الاستشاري لتنمية الاتصالات والمعني بمستقبل مسائل لجان الدراسات

	
	رقم الهاتف:
	+98 912 106 1716 (إيران)، +41 77 247 6006(سويسرا)

	
	البريد الإلكتروني:
	ahmad.sharafat@gmail.com
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